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مشاور فرهنگی فدراسیون فوتبال در گفت وگو با »شهروند« افشا کرد: 

3/5 میلیارد تومان 
هزینه  سرود تیم ملی در جام جهانی!

 150 میلیون تومان پول دادند تا سرود جام ملت ها را بخوانند

شهروند| حمید حامی   که تا همین هفته قبل درباره پخش تصاویر جنجالی در کنسرت شیرازش سکوت 
کرده بود، حالا چند روزی است که پشت ســر هم دراین باره حرف می زند. او دو روز قبل در یک گفت وگوی 
ویدیویی اعلام کرده بود هیچ وقت خط قرمزها را رد نکرده اســت و دیروز هم در بیانیه ای نوشت که از برخی 
خبرگزاری های رسمی که به صورت مشکوک و جهت دار به نشر اکاذیب و تخریب موقعیت اجتماعی او اقدام 
کرده اند، در مراجع ذیصلاح قضائی اقامه  دعوی می کند: »مردم ما باهوش تر از آن هستند که فریب تصویری 
فرضی و چند ثانیه ای را که هیچ تقصیری از پخش آن متوجه بنده نیست و نخواهد بود و ساختگی یا حقیقی 

بودن آن هنوز مورد شک است، بخورند.« 

حمید حامی 
شاکی شد   ره

چه

در این که مدیران فدراسیون در سال های اخیر و به ویژه از زمانی 
که مهدی تاج ریاست فوتبال ایران را بر عهده گرفته دغدغه های 
زیادی برای فرهنگ سازی داشته اند، هیچ شکی نیست. برخلاف 
بســیاری از ارگان ها و فدراســیون های دیگر از بودجه فرهنگی 
برای ســایر بخش ها هزینه صورت نگرفتــه منتهی چند بحث 
مهم وجــود دارد؛ ابتدا عدم  شفاف ســازی درباره ریزهزینه های 
انجام شده در پروژه های فرهنگی و بعد ترتیب اولویت بندی های 
مدیران فدراسیون برای تخصیص بودجه بین کمیته های مختلف! 
در شــرایط کنونی بعد از تیم های ملی، کمیته فرهنگی از سایر 
کمیته ها بودجه بیشتری دارد و شواهد و قراین هم نشان می دهد 
که اوضاع فرهنگی فوتبال ایــران آن طور که باید تعریفی ندارد و 

ناهنجاری های زیاد نگرانی ها را به اوج رسانده است. 
یکی از بزرگترین ایرادها این اســت که بســیاری از کارهای 
فرهنگی انجام شده در فوتبال به هیچ عنوان دیده نمی شود! اگر 
صورت های مالی و برنامه بودجه فدراســیون در سال 96-97 را 
مرور کنید ، به عنوان هایــی از انجام برنامه های فرهنگی برخورد 
می کنید که شما را با علامت  سوال های مختلفی روبه رو می کند!  
150 میلیون ریال برای برگزاری نشست های توجیهی آموزشی 
با مســئولان هیأت فوتبال، 250 میلیون ریال بــرای برگزاری 
کارگاه های آموزشــی، فرهنگی تیم های ملی قبل از اعزام، 250 
میلیون ریال برای برگــزاری کلاس های آموزشــی عمومی و 
اختصاصی ویژه تیم های ملی، 100 میلیون ریال فوق برنامه های 
ویژه اعضای تیم های ملی در بازدیــد از اماکن فرهنگی،  هنری، 
تفریحی و تاریخی! 100 میلیون ریال  برای برگزاری مســابقات 

کتابخوانی ویژه اعضای تیم های ملــی، 100 میلیون ریال برای 
تهیه و تدوین کتاب نامه قهرمانان و آداب معاشرت، 500 میلیون 
ریال برای تهیه و تنظیم و آماده سازی بسته ویژه تیم های اعزامی 
به مسابقات، 200 میلیون ریال  برای سازماندهی تماشاچیان در 
مسابقات ملی، 200 میلیون ریال برای بدرقه و استقبال از تیم های 
ملی، 100 میلیون ریال برای برگزاری همایش ها و نشست های 
تخصصی، 200 میلیون ریال برای دیدار با پیشکسوتان و بازدید 
از اماکن بهزیستی و نگهداری ایتام و بیماران خاص و 200 میلیون 
ریال برای کمک به ترویج فعالیت های همگانی و توسعه ورزش 

فوتبال در سطح عموم!

جدا از این مســأله که اکثر این برنامه ها هیــچ وقت اجرایی 
نشده یا اگر هم شده اطلاع رسانی درستی درباره اش نداشته اند،  
ایــن خرده  برنامه هــای فرهنگی هیچ وقت کمکــی به کاهش 
ناهنجاری های فوتبال ایران نکرده است. ضمن این که بسیاری از 
برنامه های فرهنگی که در طول سال شاهد اجرای آن هستیم در 
پیش بینی بودجه سال قبل جایگاهی نداشت؛ مثل اعزام لیدرها به 
جام جهانی روسیه و جام ملت های آسیا امارات ، اجرای برنامه های 
فرهنگی ویژه قبل از جام جهانی در تهران و شــهرهای کشــور 
میزبان، هزینه ســاخت آهنگ و برگزاری مراسم های فرهنگی 
مربوط به بدرقه تیم ملی  در جام جهانی و جام ملت های آســیا و 
چندین و چند کار فرهنگی دیگر مثل بافت فرش های دستبافت!  
البته که درباره این برنامه ها شفاف سازی مالی هم صورت نگرفته 

است؛ کاری که باید انجام شود و در امور فرهنگی باشد.

حسین قهار| باور می کنید مدیران فدراسیون فوتبال برای برنامه های فرهنگی سال آینده، 9 میلیارد و 500 میلیون تومان  
بودجه تعیین کرده اند؟ آن هم در شرایطی که کل بودجه سالانه 97 میلیارد تومان در مجمع به تصویب رسید و 5 میلیارد هم 
کسری داشتند! قضیه وقتی جالب تر  می شود که بدانید بودجه کمیته داوران که وظیفه ساماندهی،  آموزش داوری،  پرداخت 
حقوق و برگزاری نشست ها و همایش های مختلف و بررسی عملکرد داوران و... را بر عهده دارد، تنها 3 میلیارد و 500 میلیون 
تومان است یا بودجه تصویبی برای فوتبال ساحلی کشور 6میلیاردو800 میلیون تومان بوده و بودجه فوتبال بانوان 4 میلیارد 
و 200 میلیون تومان بوده است. کمیته جوانان که پرورش نسل های آینده فوتبال ایران را بر عهده دارد تنها 8 میلیارد و 900 
میلیون تومان بودجه دارد و کمیته پزشکی 2میلیارد و 700 میلیون تومان! این اعداد و ارقام و تبعیض ها ما را مجاب کرد که 

یک بررسی ساده روی عملکرد کمیته پرخرج فرهنگی فدراسیون فوتبال داشته باشیم.
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اشیای بزرگ یا سنگین و 
همچنین ظروف شیشه ای ، 

چینی و سایر اشیای شکستنی 
و ظروف حاوی مواد خوراکی 
و شیمیایی  را در قفسه های 

پایین کابینت و کمد قرار دهید.

آقایدهنمکیخیلیهامیگویندکهمسعوددهنمکیفقطبلد
استیکجورفیلمبسازد.

یعنی چه جوری؟ این را درباره فیلم های اولم اگر می گفتند یک چیزی 
ولی حالا که اخراجی ها، رسوایی ها و معراجی ها این  همه با هم تفاوت دارند، 

باز هم چنین چیزهایی گفته می شود؟
منظورایناســتکهدرفیلمهایشماپیامکلیفیلممقدم
استبرساختارآن؛زبانکمیکفیلمهمکهدرهمهفیلمهاتان

هستدیگر.
خب این را که خیلی از فیلم ها دارند. این  همه فیلم پیام محور کمدی در 

تاریخ سینما ساخته شده است.
اصلابیاییدازاینجاآغازکنیمکهبرایاینکهخوانندگان
چشماندازیکلیدربارهجدیدترینفیلمتانزندانیهابهدست
آورند،میتوانیدکمیدربارهحالوهوایفیلمتانصحبتکنید؟

درباره زندانی ها در حال حاضر تنها چیزی که می توانم بگویم این است که 
این فیلم یک مفهوم اخلاقی را در قالب طنز روایت می کند.
اینکهخیلیکلیشد؛مفهوماخلاقییعنیچه؟

فیلم زندانی ها روی  هم رفته به مفهوم انتظار می پــردازد؛ درواقع برای 
اولین بار این فیلم در داستانی که روایت می کند، نیم نگاهی هم به مقوله 

نیمه شعبان دارد.
پسدلیلاصرارتانرویاکرانعیدایناســتکهدرایام

شعبانیههمرویپردهباشید؛درستاست؟
قطعا؛ به  هر حال وقتی فیلمی به مفهومی چون انتظار می پردازد، طبیعی 
است که فکر کنیم اگر این فیلم در حال وهوا و روزهای مرتبط با موضوعش 

روی پرده آید، ارتباط بهتری با تماشاگرانش می تواند بگیرد دیگر.
آقایدهنمکیدربارهکیفیتفیلمهایشــماممکناست
مناقشهوجودداشتهباشد؛امادراینموضوعکهمردمتقریبا
ازتمامفیلمهایشمااســتقبالکردهاند،شکیوجودندارد.
زندانیهاراهمبهنیترکوردشــکنیوفروشچندمیلیاردی

ساختهاید؟
با این که هر فیلمسازی مشــتاقانه از استقبال مخاطبان از فیلم هایش 
اســتقبال می کند و درواقع فروش بالای فیلم هر فیلمسازی را خوشحال 

می کند، اما حداقل برای من استقبال تنها تا این حد اهمیت دارد. 
بگذاریداینگونهبپرسمکهفکرمیکنیدزندانیهاهممثل
دیگرفیلمهایتــانتواناییحضوردرجــدولپرفروشترین

فیلمهایسالرادارد؟
اول باید بگویم که من با خودم رقابت ندارم. 

یعنیچه؟یعنیازموفقیتفیلمتانخوشحالنمیشوید؟
یعنی من برای رکورد شکســتن فیلم نمی سازم. فرض کنید حتی اگر 
هم زندانی ها بیاید و مثلا از نظر تعداد تماشاگر رکورد اخراجی ها را بشکند، 
هنری نکرده اســت؛ چون این رکورد از ابتدا هم دســت خودمان بوده و 
حالا این فیلم اگر بیاید و رکورد خودش را بشــکند، خب چه اتفاق مهمی 

افتاده است؟ معنای حرف من این بود نه این که فروش فیلم مرا خوشحال 
نمی کند.

حالااصلافکرمیکنیــدزندانیهامیتواندبیایدوبافروش
فیلمهایخودتانرقابتکند؟

خیلی سربسته و تنها در این حد می توانم بگویم که اگر امکانات برابر باشد 
و سالن های سینما با عدالت به فیلم ها اختصاص یابد، بی شک زندانی ها 

موفق خواهد بود و مورد استقبال قرار خواهد گرفت. 
جالباستکهحتیمسعوددهنمکیهمباتردیدازموضع

عادلانهحرفمیزند.
به  هر حال تعداد سالن ها بیشتر شده و سینماها بیشترشان چندسالنه 
شده اند. در این شرایط طبیعی است که انتظار عدالت در پخش فیلم مان 
را داشته باشیم؛ چون در این شرایط فیلم ها احتمال بیشتری برای موفقیت 
اقتصادی دارند. البته جز فیلم هایی که کشــش ندارند و صدها سالن هم 
که در اختیارشان قرار داده شود، توانایی ارتباط برقرار کردن از یک حدی 

بیشتر را ندارند.
برایاینتعجبکردمکهیادمآمدیکزمانیدیگرفیلمسازان
ازاینگلایهداشتندکهوقتیپایفیلمهایدهنمکیوسطباشد،

عدالتیوجودنداردوتمامامکاناتدراختیاراوقرارمیگیرد.
وقتی ما سینماگران در مسائل مربوط به پخش فیلم ها دخیل نیستیم، 
من چه بی عدالتی ممکن است در این میان کرده باشم؟ کسی که چنین 
چیزی می گوید بی شک از بدیهیات سینما نیز اطلاعی ندارد و نمی داند 
که این چیزها بر عهده پخش کنندگان و به عبارت بهتر شرکت های پخش 

فیلم است.
یعنیقبولنداریدکهدرمواردیحمایتهایویژهایازشما

شدهاست؟حتیآندورههایقبلرامثالمیزنندکهازبسبه
حمایتهاعادتکردهبودیدکهوقتیفیلمتانجایزهنگرفت،

عصبانیشدیدوزمینوزمانرابههمریختید.
اگر هم کسی از من حمایت کرده، مردم بوده اند. درواقع تنها حامیان من 

مردم بوده اند و این برای من اندازه ده ها سیمرغ می ارزد. 
شماهمیشــهجوریحرفزدهایدانگارکهتنهاومستقل
جلویاکثریتیایســتادهایدودرموضع

مظلومیتقراردارید.
البته نمی گذارم به من ظلم شود؛ اما این را کسی 
نمی تواند کتمان کند که انواع  و اقسام حمله های 

جورواجور در این سال ها به من شده است؛ 
مثلا همیــن موضوع عدالــت اکران. 

شــما گفتید آن روزها اعتراض 
می کردنــد و می گفتند 

اکران عادلانه 

اگر  نیســت؛ 
حتی به  فرض حق با آنها 
باشد، آن افراد امروز دیگر 

چرا اعتراض نمی کنند؟

یعنیمیگوییدکهاعتراضهانهبهبیعدالتی،بلکهبهمسعود
دهنمکیبوده؟

قطعا؛ وگرنه آنهایی که آن وقت ها اعتــراض می کردند، الان کجایند؟ 
با مشــاهده این شــرایط می بینید که حق دارم اگر می گویم آن گروه با 

اخراجی ها و مسعود ده نمکی مشکل داشتند.
اصلاچراهمهباشمامشکلدارند؟

چون کاری که انجام می دهم تاثیرگذار است. اینهایی که مشکل دارند هم 
از این تاثیرگذاری می ترسند؛ دلیل این  همه تخریب هم همین است. اینها 
عصبانی می شوند وقتی می بینند که مستند می سازم، مردم از رویش ده ها 
میلیون کپی می کنند. وقتی فیلم سینمایی می سازم رکوردشکن می شود. 

وقتی سریال می سازم در زمان خودش پربیننده ترین سریال می شود.
میتوانیدادعاکنیدکهزندانیهاهمبهچنینموفقیتهایی

خواهدرسید؟
من از این چیزها عبور کرده ام. الان دیگر برایم مهم این اســت که مردم 
با مفهوم فیلم ارتباط برقرار کنند؛ وگرنه چیزهای دیگر چندان برایم مهم 

نیست. حالا امیدوارم همه فیلم ها بفروشند هم فیلم های طنز و هم جدی.
آقایدهنمکیاگــربخواهیددربــارهاصلیترینویژگی

زندانیهایکجملهبگویید،چهخواهیدگفت؟
به  نظرم ویژگی اصلی زندانی ها این است که جزو معدود فیلم هایی است 
که آن را می توان با خانواده دید؛ در حقیقت بســتر طنز زندانی ها جوری 
طراحی شده که تمام اعضای خانواده کنار هم بتوانند از فیلم لذت ببرند، 

بدون این که که آدم از خانواده اش خجالت بکشد.
اینحرفبهاینمعناستکهدیگرفیلمهاییکهرویپرده
میآیندرانمیتوانباخانوادهدید.شماواقعاچنینعقیدهای

دارید؟
من تنها دارم درباره خودم و فیلم خودم حرف 

می زنــم و اطمینان خاطر بــه خانواده ها 
می دهم؛ ســعی نکنید بین من و 

بقیه دعوا راه بیندازید!

مسعود ده نمکی از فیلم تازه اش »زندانی ها« می گوید

نمی گذارم به من ظلم کنند!
پولادامین|اینروزهاشایدبشودگفتکهمهمترینموضوعیکهدر
سینمایایراندربارهاشصحبتمیشود،اکراننوروزیاست؛اکرانی
ویژهازاینروکهتقریبافیلمهایاکراننوروزازموفقیتتضمینشدهای
بهرهمندمیشود،خواستارانفراوانیداردوپخشکنندگانپرشماری

درپینمایشفیلمهاشاندراینبرههزمانیپرطرفدارهستند.
درشرایطیکهدیروزعلیســرتیپیاعلامکردکههنوزتصمیمی
دربارهفیلمهایاکراننوروزگرفتهنشده،اماگمانهزنیهایرسانهای
حکایتازاحتمالبیشــتراکرانشماریازفیلمهامیکنند.یکیاز
اینفیلمهازندانیهاست؛ســاختهجدیدمسعوددهنمکیکهحتی
بهرغمثبتنامدرجشــنوارهفیلمفجردراینجشنوارهحاضرنشد
تاشــانسبهتریبراینمایشدرایامنوروزداشتهباشد.درروزهای
جشنوارهگفتهشدکهدهنمکیبااعتقادبهاینکهبرخیآثاروبویژهآثار

کمدی،فیلماکرانهستندنهجشنواره؛تصمیمگرفتهکهازحضوردر
جشنوارهانصرافدهدتاشانسحضوردراکراننوروزیفیلمزندانیها

رابالاببرد.
حالاگفتهمیشودزندانیهاشانسزیادیبرایاکراندرروزهای
نوروزرادارد.فیلمیبابازیهدایتهاشــمی،هومنبرقنورد،بهنام
تشکر،برزوارجمند،بهارهافشاری،بهنوشبختیاری،اصغرنقیزادهو
امیرنوریدرسبکوسیاقدیگرفیلمهایدهنمکی؛دربارهدانشجوی
جوانیکهبرایپایاننامــهاشرویتعدادیزندانیتحقیقمیکند.
دهنمکیکهمایلبهگفتگونبود،درنهایتباگفتناینجملهکه»من
برایمالانجنبهتبلیغیگفتوگومهماستوگرنهاینکهمنمطرح
شــوم،چنداناهمیتیندارد«راضیشدبهپرسشهای»شهروند«

پاسخدهد.

غلامحســین زمان آبادی، مسئول فرهنگی فدراسیون 
فوتبال در گفت وگو با روزنامه »شــهروند« به ابهامات به 
وجود آمده درباره هزینه های سرسام آور فرهنگی و اختلاف 
فاحش آن با سایر کمیته ها توضیحات قابل تأملی ارایه داد 

که در زیر می خوانید:
خیلیهاانتقــادمیکنندکهچــرابودجه
سرســامآور9.5میلیاردتومانــیبرایکمیته

فرهنگیتصویبشدهاست؟
طبق قانون هر سیســتمی باید 3 درصد بودجه اصلی 
ســالانه خود را صرف کارهای فرهنگی کند؛ اما فوتبال به 
خاطر وســعت و اهمیتی که دارد این پتانسیل را دارد که 
قدرت مانور بیشــتری در زمینه فرهنگی داشته باشد. به 
همین ترتیب هزینه کارهای فرهنگی هم زیاد است؛ البته 
برای بسیاری از آنها اسپانسر جذب می شود و فدراسیون 

ریالی از خودش هزینه نمی کند!
باچنینهزینههاییمیتوانچندزمینخوب
برایتیمهایملیســاختیادستمزدداورانرا
افزایشدادوبودجهکمیتههایمهمفدراسیون
ازجملهداوریوجوانانراافزایشدادتابیشترو

بهترکارکنند.
مساله فرهنگی از نظر من و بسیاری دیگر مهمترین است؛ 
برای نزدیک  کردن جامعه و جوان ها به فوتبال و داغ ماندن 
هیجانات فوتبالی باید به صورت شبانه روز کار کرد. اگر کار 
فرهنگی انجام نشود و مردم نباشند آیا داور و فوتبالی باقی 
می ماند؟ بسیاری از مشــکلاتی هم که امروز با آن روبه رو 
هستیم به خاطر همین بی توجهی به مسائل فرهنگی است. 
امامیتواناینانتقــادرامطرحکردکهکار
فرهنگیباولخرجیفرهنگیتفاوتیآشکاردارد.
ماوقتیبودجهفدراســیونرابررسیکردیمبه
برنامههاییچونکتابخوانیبرایملیپوشــان،
کارگاههایآموزشیقبلازاعزامهایملی،تدوین
کتابقهرمانانوآدابمعاشرتو...برخوردیمکه
درطولسالهیچاثریازآنهادرفوتبالنمیبینیم.
به هر حال، کار فرهنگی وصل اســت بــه بی نهایت و 

برنامه های مختلفی در آن باید ایجــاد کرد و تلاش برای 
فرهنگ کتابخوانی و داشتن یک کتاب جامع فرهنگی نیاز 
است. قبول دارم که شاید دیده نشود و باید برای دیده شدن 
تمام کارهای فرهنگی تلاش بیشتری کنیم. منتهی نیاز 
اســت. همان طور که برای جام  جهانی هزینه می کنیم و 
سرود می سازیم چنین مســائلی هم نیاز است. همه اینها 
در کنار هم هر کــدام در یک بازه زمانی تأثیــر خود را در 
برنامه های فرهنگی می گذارد. البته برای سرود جام جهانی 

ما ریالی هزینه نکردیم.
پسهزینهساختآنراچهکسیداد؟

اسپانسر گرفتیم و یک میلیارد و 500 میلیون تومان آن 
را  هاکوپیان داد و بخشــی هم توسط بنیاد رودکی، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و ... تأمین شد. به هرحال هزینه 
ساخت،  تنظیم،  حقوق ارکستر سمفونیک ملی و خواننده 
آن کار به همراه اعزام آنها به روســیه و اجرای زنده در سه 
شــهر و هزینه های جانبی دیگر ساخت این سرود چیزی 
حدود 3.5 میلیارد تومان بودجه به خود اختصاص داد. کار 

فرهنگی واقعا کار سنگینی است. 
3.5میلیاردتومانبرایساختیکسرود؟

این یک ســرود ملی و ماندگار بود. فدراســیون ریالی 
از جیبــش هزینه نکرد. برای جام ملت های آســیا هم به 
خواننده محترمی که آن را اجــرا کرد مبلغ 150 میلیون 
تومان پرداخت کرد تا این کار ســاخته و پخش شود. کار 

فرهنگی وصل اســت به بی نهایت و هزینه های مهم آن 
انتها ندارد. خدا را هم شاهد می گیرم که با وجود مشکلات 
اقتصادی زیادی که فدراســیون دارد، هر وقت درخواست 
بودجه برای اجرای یک برنامه به آقای تاج دادیم آن را امضا 
کردند. درواقع باید بگویم هزینه هایی که در طول  سال برای 
کارهای فرهنگی می شود خیلی بیشتر از همین رقمی است 
که در بودجه برآورد شده است. شما فکر می کنید همین 
فرش های دســتبافت ویژه تورنمنت های مهم که بافته 
می شود و به فیفا و کنفدراســیون فوتبال آسیا و تیم های 

دیگر اهدا می کنیم، هزینه سنگینی ندارد؟
شمابهعنوانمسئولکمیتهفرهنگیازنتایج

کاریکهمیکنید،راضیهستید؟
کار فرهنگی در ســلول به ســلول این فوتبال توسط 
بخش های مختلف باید انجام شود. باشگاه ها و دستگاه های 
دیگر هم باید کار کنند. درباره نتیجه کار خودمان، اما من 
نباید نظر بدهم و مردم باید قضاوت کنند. با تمام کارهایی 
که انجام شده ما هنوز کلی برنامه فرهنگی اجرانشده داریم 
که بعضی مواقع فکر می کنم باید افراد دیگری بیایند و آن 
را اجرا کنند. در کل اما در ســایر دستگاه ها و حوزه ها هم 
هزینه های زیادی برای کار فرهنگی می شود و بعضی مواقع 
کار به نتیجه دلخواه می رســد و بعضی مواقع خیر. برخی 
مشکلات فرهنگی رایج در جامعه دیگر دست ما نیست و 
سعی کرده ایم با این تلاش ها از فوتبال کشور حمایت کنیم.

زمان آبادی:
 بیشتر ازاین  9.5 

میلیارد هزینه می کنیم


